



جامعة بنها
كلية الآداب
قسم التاريخ
الدراسات العليا

مؤرخو الإباضية في بلاد المغرب

(من القرن الثالث إلى التاسع الهجري/ التاسع – الرابع عشر الميلادي)

رسالة مقدمة للحصول على درجة الدكتوراه

مقدمة من

علي أحمد مفتاح القائد

تحت إشراف

أ.د/ عفيفي محمود إبراهيم

أستاذ التاريخ الإسلامي والحضارة الإسلامية

كلية الآداب - جامعة بنها

أ.د/ سليمان عبدالغني مالكي

أستاذ التاريخ الإسلامي والحضارة الإسلامية

كلية التربية – جامعة الطائف

2015م

www.benha-univ.edu.eg



Banha University
Faculty of arts
Department of History
Graduate Studies

**Historians Ibadi in the Maghreb
(From the third to the ninth century AH / IX - the fourth century AD)**

.A letter of introduction to get a Ph.D

Introduction of
Ali Ahmed, muftah alkiyd

Under the supervision of
D / Afifi Mahmoud Ibrahim
Professor of Islamic History and Islamic Civilization
Faculty of Arts - Banha University

D / Sulaiman Abdul Ghani malke
Professor of Islamic History and Islamic Civilization
Faculty of Arts - University of Taif

2015

ملخص الرسالة باللغة العربية

تهتم هذه الرسالة بدراسة مؤرخو الإباضية في بلاد المغرب من القرن الثالث حتى القرن التاسع الهجري من خلال الرسالة التي يتقدم بها الطالب لنيل درجة الدكتوراه في التاريخ الإسلامي وتعتمد هذه الرسالة على دراسة مؤرخي الإباضية دراسة متكاملة في ظل ما وصلت إليه يد الباحث من مصنفاتهم، أما سقط منها في الضياع فقد تمر الأيام وتتعاقب السنين ويظهر من تلك المؤلفات المطورة ما يسد رمق الباحثين آنذاك فيكتفون عن جوانب جديدة في حياة المؤرخين والمجتمع في آن واحد.

هذا وقسم الباحث الدراسة إلى مقدمة وخمسة فصول وخاتمة تناول في التمهيد تعريف بلاد المغرب والإباضية ودخولها إلى بلاد المغرب ودرس الفصل الأول تاريخ الإباضية في بلاد المغرب والجوانب السياسية والاقتصادية والاجتماعية والثقافية وأثرها في إنتاج نخبة من العلماء والفقهاء والمؤرخين الذين كتبوا عدة جوانب فقهية وتاريخية.

وخصص الفصل الثاني لمحتوى مؤلفات مؤرخي الإباضية في بلاد المغرب من حيث الموضوعات التي عالجوها كتاريخ المذهب الإباضي وكيفية انتقاله إلى بلاد المغرب ودور طلبة العلم في ذلك إضافة إلى الجوانب السياسية والعسكرية من خلال مؤلفاتهم مع مقارنتها مع بعض المصادر المعاصرة لها، كحديثهم عن الإمارة الخطابية والدولة الرستمية، والمواجهات العسكرية التي حصلت مع العباسيين ومقارنتها ببعض المصادر غير الإباضية من حيث الرواية والصدق فيها.

وتصدى الفصل الثالث لدراسة المرجعية التاريخية لمؤرخي الإباضية، وتم التنويه من خلاله إلى المصادر التي اعتمدوا عليها في استقاء مادتهم العلمية والتي تنوعت ما بين مصادر مكتوبة إباضية وغير إباضية ومشاهدة عينية وروايات شفهوية، إضافة إلى عدد من الوثائق بين ثنايا مؤلفاتهم.

أما الفصل الرابع: فخصص للحديث عن المناهج التي اتبعها المؤرخين في تأليف كتبهم التاريخية ومدى ما أحدثوه من تطور خلال استخدامهم هذه المناهج بالإضافة إلى تقنيات البحث العلمي المتمثلة في الإحالة وعناصر الترجمة بوصفها وسيلة بعرض مادتهم.

وخصص الفصل الخامس والأخير لتوضيح الرؤية التاريخية لمؤرخي الإباضية وذلك عن طريق الحديث عن مقاصد وغاياتهم في مؤلفاتهم، وإشكالية التحليل والتفسير والتأويل ومدى

توظيفه للصدف والخوارق والأساطير والخرافات وكرامات الشيوخ، وتفسير الوقائع والأحداث التاريخية معتمداً في ذلك على كتب الميثولوجيا والهستورغرافيا، كما تناول مصداقية كتاباتهم من خلال الموضوعية، خاصة وأنهم أدرجوا ضمن من ألقوا للمذهب والأئمة والفقهاء والعلماء الإباضيين مع مقارنة ذلك قدر الإمكان بمن عاصروهم من المؤرخين الذين أرخو في مجالهم كما تحدث عن النقد في كتاباتهم متمثلاً في مدى نقد المؤرخين للأخبار والروايات التاريخية.

Summary in English

This message botheer studying historians Ibadi in the Maghreb from the third century until the nineteenth century through the letter submitted by the student to obtain a doctorate in Islamic history degree and relies this message on the study of historians Ibadi integrated study in light of what we have reached the hands of the researcher of their works, but fell including the loss it may take a few days and alternate years and shows that the authors developed what fills breath researchers then Victvon new aspects in the life of the historians and the community at the same time.

This section researcher study into the introduction and five chapters and a conclusion is addressed in the boot definition of the Maghreb and Ibadi and entry to the country of Morocco and studied the first chapter history Ibadi in the country of Morocco's political, economic, social and cultural aspects and their impact on the production of a group of scientists and scholars and historians who have written several doctrinal and historical aspects.

The second chapter of the content of books historians Ibadi in the Maghreb in terms of the topics treated her date Ibadhi school and how it is transmitted to the country of Morocco and the role of science students in addition to the political and military aspects through their compositions with comparable with some contemporary sources, Khaddathm for the emirate's rhetoric and the state Rustumiya , military confrontations that took place with the Abbasids and comparable with some of the sources of non-Ibadi, where the novel and honesty in them.

Prey for the third quarter for the study of historical reference for historians Ibadi, was noted in which the sources relied upon in elicit scientific their material, which varied from written sources Ibadhi and non Ibadhi and watch kind and oral histories, as well as a number of documents between the folds of their compositions.

Chapter IV: Fajss to talk about the curriculum followed by the historian-author of historical books and the extent of the development of innovated through the use of these approaches in addition to the techniques of scientific research of the referral and elements of translation as a means display their items.

The chapter is devoted fifth and final to clarify the historical vision of historians Ibadi, by talking about the purposes and ends in their compositions, and the problem of analysis and interpretation and the interpretation and the extent of employment of coincidences and miracles, legends, myths and dignities of the Senate, and the interpretation of facts and historical events, relying on books mythology and Alcrgravea, also

addressed the credibility of their writings through objectivity, especially since they were included within the doctrine of Tasmeem, imams and scholars and scientists Ibadites compared with that as much as possible including Asarham historians Erju in their field who also spoke about the cash in their writings represented in over criticism of historians of news and historical novels.